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T
okom 59 godina, koliko postoji, Vojnotehni~ki institut je bio ustanova
u kojoj se istra`uju i razvijaju sredstva NVO. To je wegova osnovna de-
latnost. Osim toga, stru~waci se bave modernizacijama, usavr{ava-
wem i konverzijom postoje}ih borbenih sredstva, poma`u odbrambenoj
industriji u stru~nom pogledu, a slobodne kapacitete koriste za
potrebe tr`i{ta – u zemqi ili inostranstvu. 
U kakvim uslovima danas rade, pitamo direktora VTI pukovnika prof.

dr Mladena Panti}a, koji je nepunu godinu na ~elu te ustanove.
– U ovoj godini smo uglavnom radili na projektima za potrebe Vojske

Srbije, a znatno mawe za tre}a lica. Kada je re~ o uslovima rada, mogu da
ka`em da su oni u direktnoj vezi sa finansijskim sredstvima, kadrom, opre-
mom, itd. Svi ve} znamo kako se tokom ove godine finansirala Vojska. U pr-
voj polovini godine svoj rad smo zasnivali na zadacima koji nisu zahtevali
znata finansijska sredstva, a od kada smo dobili odobrewe da anga`ujemo
sredstva, intenzivno radimo na wihovoj realizaciji. Stigla su u „posledwi
~as“ i nastojimo da ih blagovremeno upotrebimo. 

* Da li su, prema Va{em mi{qewu, sredstva neophodna za istra`iva-
we i razvoj previsoka za Vojsku i dr`avu?

Mo`da nismo toliko
prisutni u javnosti,
ali priroda na{eg
posla je takva 
da predo~imo ono
{to smo radili 
tek kad sredstvo koje
razvijamo pro|e sva
potrebna ispitivawa
i bude usvojeno 
u naoru`awe Vojske 
– isti~e direktor
Vojnotehni~kog
instituta
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na po~etku naveo. Tako|e, na osnovu kon-
takta sa stranim stru~wacima, ostvare-
nih kod nas i inostranstvu, saznali smo
da smo veoma ceweni kao institucija koja
se bavi vojnom tehnikom. Na primer, ima-
mo zahteve za zajedni~ke projekte ili iz-
vo|ewe eksperimenata za potrebe magi-
starskih teza i doktorskih disertacija u
na{im laboratorijama, a i zahteve za
{kolovawe stru~waka raznih profila. 

* Poznato je da aero-tunel i poje-
dine laboratorije Instituta do-
nose pare Ministarstvu odbrane
i Vojsci. Da li deo od zara|enih
sredstava mo`e da tro{i i VTI?
– Kao {to sam rekao, VTI svoje slo-

bodne kapacitete mo`e da koristi za rad
na projektima za potrebe tr`i{ta. Nor-
malno, realizacijom tih projekata ostva-
ruje se prihod. Ta finansijska sredstva
pripadaju MO, a jedan wihov deo se usme-
rava u VTI. Od tih sredstava je ranijih
godina finansirana teku}a potro{wa.
Danas se prihodi usmeravaju na nove is-
tra`iva~ke zadatke, a deo na dodatno po-
krivawe tro{kova rada. Tako|e se na re-
alizaciju zadataka istra`ivawa usmera-
va i deo prihoda koje ostvaruje Uprava za
odbrambene tehnologije. 

* Koliko Vam u radu poma`e nad-
le`na Uprava za odbrambene teh-
nologije?
– VTI se nalazi u sistemu odbra-

ne, u Sektoru za Materijalne resurse,
a wegova nadre|ena institucija je upra-

vo Uprava za odbrambene tehnologije. Kao {to je poznato, ona je
i na ~elu odbrambene industrije Srbije i povezuje sve wene ele-
mente. A VTI kao deo tog sistema veoma uspe{no sara|uje sa
preduze}ima odbrambene industrije i tehni~kim remontnim za-
vodima na razvojnim projektima. Ta saradwa je u velikoj meri re-
zultat veoma uspe{nog anga`ovawa Uprave za odbrambene tehno-
logije. Tako|e, mogu da ka`em da nam pru`aju i neposrednu podr-
{ku u raznim stvarima, po~ev{i od pravne regulative pa sve do
usmeravawa aktivnosti u realizaciju slo`enih projekata za po-
trebe Vojske Srbije i za tr`i{ta. Sem toga, na{ institut uspe-
{no sara|uje i sa ostalim institucijama Ministarstva odbrane
i General{taba Vojske Srbije. 

* Da bi se vojnoindustrijski kompleks, kome pripadaju i raz-
voj i proizvodwa, izvukao iz krize, treba doneti strategij-
ski plan razvoja tog sektora. Da li bi se do tada moglo olak-
{ati poslovawe ako biste svi vi u tom lancu bili malo vi-
{e povezani i jedinstveno nastupali?
– ^iwenica je da je status subjekata vojnoindustrijskog kom-

pleksa jo{ u fazi re{avawa i o~ekujemo da se u narednom periodu
u potpunosti defini{e. A povezanost u~esnika u odbrambenoj indu-
striji je neophodna, jer direktno uti~e na funkcionisawe tog kom-
pleksnog sistema. Mislim da bi trebalo da ovaj sistem poboq{amo
dono{ewem strategijskog plana razvoja i preduzimawem niza dru-
gih aktivnosti radi jo{ boqeg funkcionisawa. Smatram da je veo-
ma bitno da se ovaj sistem {to detaqnije sagleda i unapredi, imaju-
}i u vidu sasvim novo vreme koje dolazi i name}e neminovne zahte-
ve u pogledu primene i realizovawa savremenih vojnih tehnologija. 

* I va{a ustanova i MO i Vojska gube zbog toga {to vojni
patenti i tehni~ka re{ewa, koja su proizvod rada u Institu-
tu, nisu propisno za{ti}ena. Kra|a intelektualne svojine
danas nije retkost. Kako se borite protiv toga?

– Finansijska sredstva namewena
istra`ivawu veoma su skromna, tako da
nisu previsoka za Vojsku i dr`avu, dok su
ona namewena razvojnim projektima
znatno ve}a. Ona obezbe|uju realizaci-
ju slo`enih razvojnih zadataka i usavr-
{avawe postoje}ih borbenih sistema.
Smatram da bi trebalo da razvijamo sve
{to smo u mogu}nosti, a da, za ona sred-
stva NVO koja zbog odre|enih razloga ne
mo`emo da razvijemo, nadle`ni donesu
odgovaraju}e odluke o wihovoj nabavci.

* Na nedavno odr`anom nau~no-
stru~nom skupu OTEH ~ulo se da je
VTI najboqe funkcionisao sedam-
desetih godina, kada je dr`ava po
istra`iva~u odvajala 20.000 do-
lara. Ta brojka je devedesetih spa-
la na 10.000 dolara. A kolika je
danas?
– Mi znamo da se u razvijenom sve-

tu za istra`ivawa izdvajaju zna~ajna
finansijska sredstva. Na primer, u SAD
taj procenat iznosi 13 posto vojnog bu-
xeta, u [vedskoj 10, Japanu 9, u Italiji
8. Kod nas se za zadatke istra`ivawa
izdvaja samo oko 10 odsto ukupnih fi-
nansijskih sredstava predvi|enih za
razvoj, a to je godi{we oko 3.000 evra
po istra`iva~u. 

* Vi ste nau~ni poslenik pa recite,
u takvim uslovima, koja to spona ve-
zuje na{ vojni visokoumni kadar za
Institut. Da li se, prema Va{em
mi{qewu, u nedostatku para mo`e
raditi samo iz entuzijazma?
– Entuzijazam je neophodan i svaki nau~nik ga po prirodi stva-

ri poseduje, ali, normalno, da on nije dovoqan za obavqawe slo-
`enih istra`ivawa i razvoj kompleksnih sistema. Ono {to nau~-
nike vezuje za Institut svakako su projekti na kojima rade i mogu}-
nosti VTI u pogledu laboratorijske opreme. Da podsetim imamo
oko 30 specijalizovanih laboratorija, od kojih su neke od me|una-
rodnog i nacionalnog zna~aja. 

* Za{to se toliko dugo ~eka na akreditaciju VTI kao nau~ne
ustanove kod Ministarstva za nauku? Trebalo je da se to pi-
tawe re{i, bez problema, po~etkom godine, jer VTI ispuwa-
va i vi{e od potrebnih uslova – ima 25 doktora nauka, 63
magistra, 316 istra`iva~a?
– VTI se nalazi u sistemu odbrane i radi na veoma slo`enim

zadacima iz oblasti vojne tehnike i odbrambenih tehnologija. Rea-
lizovana sredstva NVO rezultat su obimnih i kompleksnih istra-
`ivawa, a svakako i razvoja. I kao takva, verifikuju se i uvode u
naoru`awe i opremu Vojske. I to se dobro zna. Pored ostalog, na-
pomiwem da je VTI upisan u Registar nau~noistra`iva~kih ustano-
va JNA jo{ 1977. godine i od tada stalno ispuwava sve zakonom
predvi|ene uslove. Ne vidim razloga da se, pored tolikog broja
referenci i ~iwenice da na{e ostvarene istra`iva~ke rezultate
uva`avaju eminentne svetske firme i instituti, postavqa pitawe
jesmo li mi nau~na ustanova ili ne. Dakle, pitawe akreditacije je
po mom mi{qewu, formalne prirode.

* Imate li ponekad utisak da VTI mnogo vi{e cene u svetu ne-
go {to se odgovorni u dr`avi zanimaju za vojnotehni~ke nauke? 
– Nemam takav utisak, jer smatram da odgovorni qudi u dr`avi

svakako znaju {ta su to vojnotehni~ke nauke i {ta zna~e vojne tehno-
logije ne samo za Vojsku nego i za zemqu. Ali da bismo radili, po-
trebna nam je wihova podr{ka da obezbedimo uslove rada koje sam

AKTUELNI PROJEKTI
Tokom ove godine VTI je radio na vi{e

zna~ajnih projekata. Pomenimo one najva`ni-
je: avion za po~etnu obuku lasta-95, protivo-
klopni raketni sistem bumbar, laserski vo-
|ena bomba LVB-250F, familija municije 40
mm za potcevni baca~ granata, usavr{avawe
protivoklopnog raketnog sistema maqutka,
lanser 128 mm plamen-D, usavr{avawe elek-
tronskog okida~ za lanser 128 mm ogaw, raz-
voj lansera za imitator vazdu{nih ciqeva
128 mm, terenski automobil FAP 1118, ~e-
tiri tone, 4h4, sistem tehni~ke za{tite obje-
kata posebne namene i dr. 

PODMLA\IVAWE KADRA
– Vojnotehni~ki institut u narednom pe-

riodu o~ekuje podmla|ivawe kadra i upra-
vqawe znawem i intelektualnom svojinom,
{to je i smernica strategije odr`ivog razvo-
ja. Podmla|ivawe kadra je nu`nost, jer ako ne
budemo zapo{qavali mlad visokoobrazovan
kadar u zemqi, pa i u VTI, uze}e ga drugi, naj-
~e{}e oni iz inostranstva. Savremene te`we
bogatih zemaqa idu upravo u tom pravcu, jer
tako dobijaju visoko{kolovan kadar, a da u
wega prakti~no nisu ulagali. U zemqama iz
kojih taj kadar odlazi stvara se jaz izme|u vr-
hunskog znawa i neposredne primene i sma-
wuje se mogu}nost razvoja vrhunskog znawa –
ka`e pukovnik dr Danko Jovanovi}, zastupnik
na~elnika Uprave za odbrambene tehnologije.



vesnog zastoja u tempu „lansirawa “ no-
vih borbenih sredstava iz Instituta, ali
je danas situacija znatno povoqnija. U
zavr{noj fazi razvoja nalazi se odre|e-
ni broj sredstava, kao {to su dva proto-
tipa {kolskog aviona za obuku pilota,
terensko vozilo FAP, i neka druga sred-
stva za potrebe na{e vojske. Pored toga,
za potrebe Vojske Srbije pokrenut je i
odre|en broj novih istra`iva~kih i raz-
vojnih projekata. 

Ukratko, odgovor na va{e pitawe
glasi da smo mi odavno brend u oblasti
vojnih tehnologija i za nas znaju svi koji
bi trebalo da znaju. Mo`da nismo toliko
prisutni u javnosti, {to se od nekog ko
predstavqa brend o~ekuje, ali priroda
na{eg posla je takva da javnosti predo-
~imo ono {to smo radili tek kad sredst-
vo koje razvijamo pro|e sva potrebna is-
pitivawa i bude usvojeno u naoru`awe
Vojske.

* Posledwe godine puno se pri~a o
novim smawewima u Vojsci. Strepi-
te li i vi u Institutu od toga. I da
li }e uop{te VTI mo}i da radi ako i
wega zaka~i taj talas?
– Pitawe kadra je uvek aktuelno i

osetqivo. Da bi funkcionisao VTI mora
da ima visokoobrazovani kadar koji je u
mogu}nosti da re{ava veoma kompleksne

probleme. Sre}om, postoji jo{ i danas tzv. „kriti~na masa istra-
`iva~a“.

A {ta za nas zna~i smawiti kadar? To zna~i ugasiti odre|eni
broj nau~nih oblasti. Sredstva NVO su slo`ena, multidiscipli-
narna i ako u jednom timu nema stru~waka jedne specijalnosti, po-
~ev{i od majstora do doktora nauka, onda kompletan projekat ne
mo`e da se realizuje. VTI bi trebalo da se reorganizuje u skladu
sa potrebama Vojske, ali u pravcu optimalnog funkcionisawa. Za
to je potrebno podmladiti kadar, osavremeniti opremu i uvesti
nove tehnologije. Mi }emo u Institutu dati sve od sebe da uspe{no
realizujemo projekte, jer znamo da na taj na~in direktno uti~emo
na borbenu gotovost Vojske Srbije. 

Mira [VEDI]
Snimio Goran STANKOVI]

– Intelektualnu svojinu Vojnoteh-
ni~kog instituta ~ini industrijska svo-
jina – patenti, mali patenti, modeli,
li~na autorska prava istra`iva~a... –
i autorska svojina – izdawa Institu-
ta, ~asopis Scientific Technical Review,
Podaci o naoru`awu, Nau~no-tehni~-
ke informacije, softveri koji su raz-
vijeni kod nas, tehni~ka dokumentacija
za pribli`no 1.500 sredstava NVO,
itd. Vrednost te intelektualne svojine
uveliko nadma{uje materijalnu vred-
nost svih na{ih objekata, laboratori-
ja, ma{ina i ure|aja. Na`alost, mi do
sada nismo uspeli da uredimo ovu
oblast na na~in kako se to radi u raz-
vijenom svetu. Na primer, kod Majkro-
softa vrednost kapitala firme ~ini
20 odsto materijalnih dobara i ~ak 80
odsto intelektualne svojine. Mi u Voj-
notehni~kom institutu `elimo da una-
predimo i za{titimo na{u intelektu-
alnu svojinu, a i know-how svakog no-
vorazvijenog proizvoda. 

Na{ institut je me|u prvima u
Srbiji promovisao nau~nu metodolo-
giju koju uveliko primewuju 23 najra-
zvijenije zemqe u svetu u oblasti ino-
vacionog stvarala{tva. To je tzv. teo-
rija re{avawa inovacionih zadataka,
poznatija po skra}enici TRIZ. Tajna
uspeha sovjetskog naoru`awa uveliko
je bazirana na primeni te metodologi-
je koja je u biv{em Sovjetskom Savezu
stvorena i razvijena. S raspadom
SSSR-a TRIZ dospeva na Zapad i po-
~iwe jo{ intenzivnije da se razvija i
primewuje.

Za{tita intelektualne svojine }e
u budu}nosti biti jedan od prioriteta
na{e najte{we saradwa sa nadle`nim
organima u MO koji pokrivaju ovu
oblast. A do kraja ove godine }emo po-
pisati i sve tehnologije sa kojima ras-
pola`emo.

* Izjavili ste jednom prilikom
kako `elite da VTI postane
brend u vojnotehni~kim naukama,
kao {to je VMA brend u oblasti
vojnog zdravstva i VA u oblasti vojnog {kolstva. [ta je po-
trebno jo{ uraditi da bi se to postiglo?
– Sama ~iwenica da je VTI projektovao i razvio oko 1.300

sredstava NVO za {est decenija svog postojawa i da je od toga oko
75 odsto u operativnoj upotrebi VS, govori da smo mi uvek bili vo-
de}i u oblasti istra`ivawa i razvoja NVO. Sem toga, tokom ove go-
dine VTI su posetile brojne strane delegacija zainteresovane za
saradwu na istra`iva~kim i razvojnim projektima. Tako|e, stru~wa-
ci VTI su bili u nekim od eminentnih stranih instituta i kompanija. 

^iwenica je da su se svi problemi u dr`avi i reorganiza-
cija sistema odbrane, a u okviru toga smawewe kadra i restrik-
tivno finansirawe, reflektovali na rad na{e ustanove, pa je u
posledwih desetak godina, zbog odre|enih te{ko}a, do{lo do iz-
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PORTRET
Direktor Vojnotehni~kog instituta pu-

kovnik dr Mladen Panti} ro|en je u selu Ma-
le{evo, 1957. godine. Diplomu Tehni~ke voj-
ne akademije, kao najboqi u klasi i u svim
prethodnim generacijama – prose~na ocena
deset – dobio je 1981. godine. Magistrirao
je na tehni~kom kolexu Cranfield Institute of Tec-
hnology u Engleskoj, a doktorirao u oblasti
borbenih vozila pre deset godina na Ma{in-
skom fakultetu u Beogradu. [kolu nacional-
ne odbrane – General{tabno usavr{avawe,
zavr{io je sa odli~nim uspehom, {kolske
2001/2002. godine.

U toku rada u Vojnotehni~kom institutu
bio je anga`ovan na velikom broju projekata,
kao {to su: usvajawe licence tenka T-72, raz-
voj tenka M-84A, modernizacija tenkova M-
84 i T-55, univerzalno in`ewerijsko vozilo
muwa, itd. Objavio je veliki broj original-
nih nau~nih i stru~nih radova u me|unarod-
nim i doma}im ~asopisima i u~estvovao na
me|unarodnim skupovima. Kao profesor na
Vojnoj akademiji izvodi nastavu na redovnim
studijama i [koli nacionalne odbrane.
Mentor je nekoliko doktorskih disertacija i
magistarskih teza na Vojnoj akademiji, Ma-
{inskom fakultetu u Beogradu i Fakultetu
tehni~kih nauka u Novom Sadu.
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